



Report of the
Electoral Boundaries
Commission
for the
Province of

Rapport de la
Commission de délimitation
des circonscriptions
électorales
pour la province de l'

**Prince
Edward
Island**

**Île-du-
Prince-
Édouard**

1987

*Presented pursuant to the
Electoral Boundaries
Readjustment Act
(chapter E-2 of the Revised
Statutes of Canada, 1970),
as amended.*

*Présenté conformément à la
Loi sur la révision des limites
des circonscriptions électorales
(chapitre E-2 des Statuts
révisés du Canada de 1970),
modifiée.*

TABLE OF CONTENTS

TABLE DES MATIÈRES

	Page		Page
Report	5	Rapport	5
Schedule "A"	8	Annexe «A»	8
Names, Populations and Legal Descriptions of the Electoral Districts of the Province of Prince Edward Island		Noms, populations et descriptions légales des circonscriptions électorales de la province de l'Île-du-Prince-Édouard	
Schedule "B"	9	Annexe «B»	9
Return of the Chief Statistician of Canada Showing Population of Prince Edward Island as Ascertained by the 1981 Census, by Electoral Districts, as Established Pursuant to the 1976 Representation Order		Relevé du Statisticien en chef du Canada indiquant la population de l'Île-du-Prince-Édouard à la suite du recensement de 1981, par circonscriptions électorales, telles qu'établies conformément à l'Ordonnance de représentation de 1976	
Table Showing the Names of the Electoral Districts Recommended by the Commission and the Population of Each District		Tableau indiquant les noms des circonscriptions électorales recommandés par la Commission et la population de chacune	
Schedule "C"	10	Annexe «C»	10
Reasons for Recommendations		Motifs à l'appui des recommandations	
Map (in pocket)		Carte (dans la pochette)	

REPORT

By Proclamation dated May 6, 1986, pursuant to the *Electoral Boundaries Readjustment Act*, Chapter E-2, Revised Statutes of Canada, 1970, and amendments thereto, an Electoral Boundaries Commission was established for the Province of Prince Edward Island. The Members of the Commission appointed pursuant to sections 5, 6 and 7 of the Act are:

Chairman: The Honourable Mr. Chief Justice Norman H. Carruthers of Charlottetown, Prince Edward Island

Deputy Chairman: Lorne G. Monkley of Charlottetown, Prince Edward Island

Member: Elizabeth Strong Reagh of Charlottetown, Prince Edward Island.

The Commission held its first meeting in Charlottetown, Prince Edward Island, on May 15, 1986. At this meeting the Commission appointed Mr. Eugene P. Rossiter of Charlottetown, Prince Edward Island, as its Executive Secretary.

The Chief Electoral Officer, as required by sections 11 and 12 of the Act, submitted to the Commission Chairman a copy of the return prepared by the Chief Statistician of Canada showing:

- (i) the population of Canada and of each of the provinces; and
- (ii) the population of Canada by electoral districts as ascertained by the Census taken in the year 1981 and maps showing the distribution of the population in the Province of Prince Edward Island.

The representation of the Province of Prince Edward Island in the House of Commons is four (4) members and the province is accordingly divided into four (4) electoral districts.

The Commission, pursuant to paragraph 13(1)(a) of the Act, calculated the electoral quota for the Province of Prince Edward Island to be Thirty Thousand, Six Hundred and Twenty-Six (30,626).

After careful study of the requirements outlined in section 13 of the Act as amended, the Commission unanimously agreed upon one proposal and, in accordance with sections 16 and 17 of the Act, published in the September 6th, 1986 issue

RAPPORT

Par proclamation en date du 6 mai 1986, a été établie une Commission de délimitation des circonscriptions électorales pour la province de l'Île-du-Prince-Édouard, en vertu de la *Loi sur la révision des limites des circonscriptions électorales*, chapitre E-2 des Statuts révisés du Canada de 1970, telle que modifiée. Les membres de la Commission, nommés conformément aux articles 5, 6 et 7 de la Loi, sont les suivants:

Président: L'honorable juge en chef Norman H. Carruthers, Charlottetown (Île-du-Prince-Édouard)

Président suppléant: Lorne G. Monkley, Charlottetown (Île-du-Prince-Édouard).

Membre: Elizabeth Strong Reagh, Charlottetown (Île-du-Prince-Édouard).

La Commission a tenu sa première réunion à Charlottetown (Île-du-Prince-Édouard) le 15 mai 1986. Lors de cette réunion, elle a nommé M. Eugene P. Rossiter, de Charlottetown (Île-du-Prince-Édouard), au poste de secrétaire exécutif.

Conformément aux exigences des articles 11 et 12 de la Loi, le Directeur général des élections a remis au président de la Commission un exemplaire du relevé préparé par le Statisticien en chef du Canada indiquant:

- (i) la population du Canada et de chacune des provinces; et
- (ii) la population du Canada, telle qu'établie par le recensement effectué en 1981, par circonscriptions électorales, et les cartes indiquant la répartition de la population dans la province de l'Île-du-Prince-Édouard.

La représentation de la province de l'Île-du-Prince-Édouard à la Chambre des communes est de quatre (4) députés; la province est donc divisée en quatre (4) circonscriptions.

Conformément à l'alinéa 13(1)a) de la Loi, la Commission a calculé le quotient électoral de la province de l'Île-du-Prince-Édouard qui s'établit à trente mille six cent vingt-six habitants (30 626).

Après avoir étudié attentivement les exigences énoncées à l'article 13 de la Loi telle que modifiée, la Commission s'est mis d'accord à l'unanimité sur une proposition et, conformément aux articles 16 et 17 de la Loi, a publié les éléments

of the *Canada Gazette* and on September 9th, 1986, in two (2) daily newspapers of the province, and on September 10th, 1986, in three (3) weekly newspapers of the province, the following:

- Preamble
- Notice of Sittings
- Rules (Hearings of Representations)
- Descriptions of the Boundaries and Map
- Reasons for Recommendations

The advertisement also stipulated that notices in writing of the representations should be given to the Secretary of the Commission within fifty-three (53) days from the date of the last publication as required by subsection 17(4) of the Act. The places and times of the sittings of the Commission as advertised were as follows:

1. Summerside, Prince County Court House, Central Street, Summerside, Prince Edward Island, Monday, November 17, 1986, at 7:30 P.M.
2. Hunter River, Central Queens Elementary School, Hunter River, Queens County, Prince Edward Island, Tuesday, November 18, 1986, at 7:30 P.M.
3. Charlottetown, Sir Louis Henry Davies Law Courts Building, 42 Water Street, Charlottetown, Queens County, Prince Edward Island, Wednesday, November 19, 1986, at 7:30 P.M.
4. Georgetown, Kings County Court House, Georgetown, Kings County, Prince Edward Island, Thursday, November 20, 1986, at 7:30 P.M.

In accordance with section 16 of the Act, the Commission had made rules governing the cancellation and conduct of the sittings and pursuant to these rules, written as well as oral representations were received and heard by the Commission at all sittings. All sittings were conducted as advertised. Six (6) representations were heard.

The Commission carefully considered each representation and divided the Province of Prince Edward Island into electoral districts with the name and description of each of the said districts as set out in Schedule "A" attached hereto.

There is attached hereto as Schedule "B" a return of the Chief Statistician of Canada showing the population of the Province of Prince Edward Island by electoral districts as ascertained by the 1981 Census and a table showing the population resulting from the division of the Province of Prince Edward Island into the electoral districts by the Commission.

There is also attached hereto as Schedule "C" the Commission's reasons for the recommended changes.

A map of the Province of Prince Edward Island divided into electoral districts recommended by the Commission is also enclosed in the pocket in the back of this report.

suivants dans l'édition du 6 septembre 1986 de la *Gazette du Canada*, et le 9 septembre 1986 dans deux (2) quotidiens de la province, ainsi que le 10 septembre 1986 dans trois (3) hebdomadaires de la province:

- Avant-propos
- Avis de séances
- Règles (Séances pour l'audition d'observations)
- Descriptions des limites et carte
- Motifs à l'appui des recommandations

L'annonce mentionnait également que les avis par écrit de l'intention de formuler des observations devaient être donnés au secrétaire de la Commission dans les cinquante-trois (53) jours de la dernière publication, conformément au paragraphe 17(4) de la Loi. Les endroits et dates des séances de la Commission ont été annoncés comme suit:

1. Summerside, Palais de Justice, Cour de comté (Prince), rue Central, Summerside (Île-du-Prince-Édouard), le lundi 17 novembre 1986, à 19 heures 30.
2. Hunter River, École Élémentaire Central Queens, Hunter River, Comté Queens (Île-du-Prince-Édouard), le mardi 18 novembre 1986, à 19 heures 30.
3. Charlottetown, Palais de Justice Sir Louis Henry Davies, 42, rue Water, Charlottetown, comté Queens (Île-du-Prince-Édouard), le mercredi 19 novembre 1986, à 19 heures 30.
4. Georgetown, Palais de Justice, Cour de comté (Kings), Georgetown, Comté Kings (Île-du-Prince-Édouard), le jeudi 20 novembre 1986, à 19 heures 30.

Conformément à l'article 16 de la Loi, la Commission avait établi des règles régissant l'annulation et la conduite des séances et, en vertu desdites règles, des observations écrites et orales ont été reçues et entendues par la Commission à toutes les séances. Toutes les séances ont eu lieu telles qu'annoncées. Six (6) observations furent entendues.

La Commission a étudié soigneusement chaque observation et a divisé la province de l'Île-du-Prince-Édouard en circonscriptions électorales dont le nom et la description de chacune figurent à l'annexe «A» ci-jointe.

L'annexe «B» présente un relevé du Statisticien en chef du Canada indiquant la population de la province de l'Île-du-Prince-Édouard telle qu'établie par le recensement de 1981, par circonscriptions électorales, et un tableau indiquant la population qui résulte de la division de la province de l'Île-du-Prince-Édouard en circonscriptions électorales par la Commission.

L'annexe «C» énonce les motifs à l'appui des recommandations de la Commission.

Une carte de la province de l'Île-du-Prince-Édouard, divisée selon les circonscriptions recommandées par la Commission, se retrouve en pochette à la fin de ce rapport.

The foregoing, with Schedules and map, constitutes our report.

Given under our hands this 31st day of January, 1987.

Le texte qui précède, les annexes et la carte constituent notre rapport.

Fait sous notre signature ce 31^e jour de janvier 1987.

Le président

NORMAN H. CARRUTHERS
Chairman

Le Président suppléant

LORNE G. MONKLEY
Deputy Chairman

Le Membre

ELIZABETH STRONG REAGH
Member

CERTIFIED to be a copy of the report of the Electoral Boundaries Commission for Prince Edward Island.

Exemplaire certifié conforme du rapport de la Commission de délimitation des circonscriptions électorales pour l'Île-du-Prince-Édouard.

Le Secrétaire exécutif

EUGENE P. ROSSITER
Executive Secretary

Date

SCHEDULE "A"

Names, Populations and Legal Descriptions of the Electoral Districts of the Province of Prince Edward Island.

The Commission proposed that the four (4) electoral districts assigned to the Province of Prince Edward Island be named and described as follows, each of which shall return one member.

In the following descriptions reference to "street", "avenue", "road", "river" or "brook" signifies the centre line of said street, avenue, road, river or brook unless otherwise described.

All towns, communities and indian reserves lying within the perimeter of the electoral district are included unless otherwise described.

Wherever a word or expression is used to denote a territorial division, such word or expression shall indicate the territorial division as it existed and was bounded on the thirty-first day of March, 1986.

The population figure of each electoral district is taken from the 1981 decennial census.

Lot numbers and boundaries are referred to Meacham's 1880 Atlas.

1. CARDIGAN (Population: 29,049)

Consisting of the County of Kings and that part of the County of Queens including Lots 35, 36, 37, 48, 49, 50, 57, 58, 60 and 62 excluding that part of Lots 48 and 49 which lies within the Communities of Bunbury, Southport and Keppoch-Kinlock; together with Governors Island and all other islands adjacent to the County of Kings and to the above mentioned lots.

2. EGMONT (Population: 33,736)

Consisting of that part of the County of Prince included in Lots 1 to 17 inclusive, including all that part of Lot 19 which lies within the Communities of Sherbrooke and Wilmot together with Hog Island, Lennox Island, Bird Island, Holman Island and all other islands adjacent to Lots 1 to 17 inclusive.

ANNEXE «A»

Noms, populations et descriptions légales des circonscriptions électorales de la province de l'Île-du-Prince-Édouard.

La Commission propose que les quatre (4) circonscriptions électorales de la province de l'Île-du-Prince-Édouard soient nommées et décrites comme il suit, dont chacune doit élire un député.

Dans les descriptions suivantes, les mots «rue», «avenue», «chemin», «rivière» ou «ruisseau» désignent, sauf indication contraire, la ligne médiane des rue, avenue, chemin, rivière ou ruisseau en question.

Toutes les villes, communautés et réserves indiennes situées à l'intérieur du périmètre de la circonscription électorale font partie de cette dernière, sauf indication contraire.

Partout où il est fait usage d'un mot ou d'une expression pour désigner une division territoriale, ce mot ou cette expression indique la division territoriale telle qu'elle existait ou était délimitée le trente-et-unième jour de mars 1986.

Le chiffre de population de chaque circonscription électorale est tiré du recensement décennal de 1981.

Les numéros de lots et leurs limites sont tirés du «Meacham's 1880 Atlas».

1. CARDIGAN (Population: 29 049)

Comprend le comté de Kings et la partie du comté de Queens comprise dans les lots 35, 36, 37, 48, 49, 50, 57, 58, 60 et 62, excepté la partie des lots 48 et 49 comprise dans les communautés de Bunbury, Southport et Keppoch-Kinlock; y compris l'île Governors et toutes les autres îles voisines du comté de Kings et des lots susmentionnés.

2. EGMONT (Population: 33 736)

Comprend la partie du comté de Prince comprise dans les lots 1 à 17 inclusivement, comprenant toute la partie du lot 19 comprise à l'intérieur des communautés de Sherbrooke et Wilmot, y compris l'île Hog, l'île Lennox, l'île Bird, l'île Holman et toutes les autres îles voisines des lots 1 à 17 inclusivement.

3. HILLSBOROUGH

(Population: 30,473)

Consisting of the City of Charlottetown, the Town of Parkdale, the Communities of West Royalty, Sherwood, East Royalty, Hillsborough Park, Bunbury, Southport and Keppoch-Kinlock, and a lot known as Queens Royalty.

4. MALPEQUE

(Population: 29,248)

Consisting of that part of the County of Queens included in Lots 20 to 24 inclusive, 29, 30, 31, 33, 34, 65 and 67 and former Lot 32 comprised of the Communities of Clyde River, Cornwall, Eliot River, Meadowbank, Miltonvale Park, North River and Winsloe; and that part of the County of Prince included in Lots 18, 25 to 28 inclusive and that part of Lot 19 which does not contain the Communities of Sherbrooke and Wilmot; and Princetown Royalty, St. Peters Island, Courtin Island, Little Courtin Island, Ram Island and all other islands adjacent to the above mentioned lots.

SCHEDULE "B"

Return of the Chief Statistician of Canada Showing Population of Prince Edward Island as Ascertained by the 1981 Census, by Electoral Districts, as Established Pursuant to the 1976 Representation Order

<i>Electoral Districts</i>	<i>Total Population</i>
CARDIGAN	31,736
EGMONT	30,610
HILLSBOROUGH	27,532
MALPEQUE	32,628

Table Showing the Names of the Electoral Districts Recommended by the Commission and the Population of Each District

Quota—30,626

<i>Electoral Districts</i>	<i>Total Population</i>
CARDIGAN	29,049
EGMONT	33,736
HILLSBOROUGH	30,473
MALPEQUE	29,248

3. HILLSBOROUGH

(Population: 30 473)

Comprend la cité de Charlottetown, la ville de Parkdale, les communautés de West Royalty, Sherwood, East Royalty, Hillsborough Park, Bunbury, Southport et Keppoch-Kinlock, et un lot connu sous le nom de Queens Royalty.

4. MALPÈQUE

(Population: 29 248)

Comprend la partie du comté de Queens comprise dans les lots 20 à 24 inclusivement, 29, 30, 31, 33, 34, 65 et 67 et l'ancien lot 32 comprenant les communautés de Clyde River, Cornwall, Eliot River, Meadowbank, Miltonvale Park, North River et Winsloe; et la partie du comté de Prince comprise dans les lots 18, 25 à 28 inclusivement et la partie du lot 19 qui ne comprend pas les communautés de Sherbrooke et Wilmot; et Princetown Royalty, l'île St. Peters, l'île Courtin, l'île Little Courtin, l'île Ram et toutes les autres îles voisines des lots susmentionnés.

ANNEXE «B»

Relevé du Statisticien en chef du Canada indiquant la population de l'Île-du-Prince-Édouard à la suite du recensement de 1981, par circonscriptions électorales, telles qu'établies conformément à l'Ordonnance de représentation de 1976

<i>Circonscriptions électorales</i>	<i>Population totale</i>
CARDIGAN	31 736
EGMONT	30 610
HILLSBOROUGH	27 532
MALPÈQUE	32 628

Tableau indiquant les noms des circonscriptions électorales recommandés par la Commission et la population de chacune

Quotient—30 626

<i>Circonscriptions électorales</i>	<i>Population Totale</i>
CARDIGAN	29 049
EGMONT	33 736
HILLSBOROUGH	30 473
MALPÈQUE	29 248

SCHEDULE "C"

REASONS FOR RECOMMENDATIONS

The Commission in readjusting the boundaries of the electoral districts considered factors such as the community of interest or community of identity in or the historical pattern of electoral districts in the province, a manageable geographic size for districts and sparsely populated rural regions of the province and the population of such regions given the electoral quotient but, in so doing, did not find it necessary to depart from the strict application of Rule (a) of subsection 13(1) of the Act.

1. *The Electoral District of EGMONT:*

Additions: The entire Village of Wilmot, Slemon Park, the Community of Sherbrooke and Holman Island (Population: 3,118).

Population of this electoral district after recommended changes: 33,736.

Reasons for Recommended Changes: the Village of Wilmot, Slemon Park and the Community of Sherbrooke has in recent years become increasingly more an integral part of the Town of Summerside in the electoral district of Egmont. The community of interest as well as the community of identity are such that the Village of Wilmot, Slemon Park, and the Community of Sherbrooke as well as Holman Island are such that their interest and identity lie more with the electoral district of Egmont which contains the Town of Summerside and the Village of St. Eleanors than with the former riding with which they were associated, being the electoral district of Malpeque.

2. *The Electoral District of MALPEQUE:*

Deletions: The entire Village of Wilmot, Slemon Park and the Community of Sherbrooke as well as Holman Island (Population: 3,118)

Population of this electoral district after recommended changes: 29,248.

Reasons for Recommended Changes: the areas being deleted form an integral part of the greater Summerside area which is part of the electoral district of Egmont and their community of interest and community of identity as well as the historical pattern of the electoral district is such that they are an integral part of the electoral district of Egmont rather than that of the electoral district of Malpeque.

3. *The Electoral District of HILLSBOROUGH:*

Additions: the area lying across the Hillsborough River from Charlottetown which includes the Communities of Southport, Bunbury, Keppoch-Kinlock (Population: 2,687).

Population of this electoral district after recommended changes: 30,473.

Reasons for Recommended Changes: The Communities of Southport, Bunbury, Keppoch-Kinlock are that they form an integral part socially, economically and have a community of interest and a community of identity with the City of Charlottetown and the greater Charlottetown area which lies within the electoral district of Hillsborough.

ANNEXE «C»

MOTIFS À L'APPUI DES RECOMMANDATIONS

En modifiant les limites des circonscriptions électorales, la Commission a considéré les facteurs comme la communauté d'intérêts ou l'identité culturelle d'une circonscription ou son évolution historique, les dimensions géographiques et réalistes pour les circonscriptions des régions rurales peu peuplées en tenant compte du quotient électoral. En agissant de cette façon, la Commission n'a pas jugé nécessaire de s'écarter de l'application rigoureuse de la règle a) visée au paragraphe 13(1) de la Loi.

1. *La circonscription d'EGMONT:*

Additions: tout le village de Wilmot, Slemon Park, la communauté de Sherbrooke et l'île Holman (Population: 3 118).

Population de cette circonscription après les modifications recommandées: 33 736.

Motifs à l'appui des recommandations: le village de Wilmot, Slemon Park et la communauté de Sherbrooke sont devenus, au cours des dernières années, de plus en plus une partie intégrante de Summerside dans la circonscription d'Egmont. La communauté d'intérêts et l'identité culturelle du village de Wilmot, de Slemon Park et de la communauté de Sherbrooke de même que de l'île Holman ont plus d'éléments en commun avec la circonscription d'Egmont qui contient la ville de Summerside et le village de St. Eleanors qu'avec l'ancienne circonscription à laquelle ils étaient associés, soit la circonscription de Malpeque.

2. *La circonscription de MALPÈQUE:*

Suppressions: tout le village de Wilmot, Slemon Park et la communauté de Sherbrooke de même que l'île Holman (Population: 3 118).

Population de cette circonscription après les modifications recommandées: 29 248.

Motifs à l'appui des recommandations: les régions supprimées sont une partie intégrante de la région du grand Summerside qui fait partie de la circonscription d'Egmont et leur communauté d'intérêts et leur identité de même que l'évolution historique de la circonscription sont telles qu'elles sont une partie intégrante de la circonscription d'Egmont plutôt que de la circonscription de Malpeque.

3. *La circonscription de HILLSBOROUGH:*

Additions: la région située en face de Charlottetown de l'autre côté de la rivière Hillsborough et qui comprend les communautés de Southport, Bunbury, Keppoch-Kinlock (Population: 2 687).

Population de cette circonscription après les modifications recommandées: 30 473.

Motifs à l'appui des recommandations: les communautés de Southport, Bunbury, Keppoch-Kinlock font partie intégrante sur le plan social et économique et ont une communauté d'intérêts et d'identité avec la cité de Charlottetown et la région du grand Charlottetown située dans la circonscription de Hillsborough.

4. *The Electoral District of CARDIGAN:*

Deletions: the areas of the Communities of Southport, Bunbury, Keppoch-Kinlock (Population: 2,687).

Population of this electoral district after recommended changes: 29,049.

Reasons for Recommended Changes: The areas being deleted have much more in common, both economically and socially as well as having a community of interest and identity with their neighbours in Charlottetown (Hillsborough) than with their contiguous neighbours in Cardigan.

4. *La circonscription de CARDIGAN:*

Suppressions: les régions des communautés de Southport, Bunbury, Keppoch-Kinlock (Population: 2 687).

Population de cette circonscription après les modifications recommandées: 29 049.

Motifs à l'appui des recommandations: les régions supprimées ont beaucoup plus d'éléments en commun, sur le plan économique et social et ont une plus grande communauté d'intérêts et d'identité avec la circonscription voisine de Charlottetown (Hillsborough) qu'avec celle de Cardigan.